



Treaty Series No. 32 (1949)

Agreement

between the Governments of the United Kingdom,
Belgium, Denmark, France, Ireland, Italy, Luxembourg,
the Netherlands, Norway and Sweden for the

Establishment of a Preparatory Commission of the Council of Europe

London, 5th May, 1949

*Presented by the Secretary of State for Foreign Affairs to Parliament
by Command of His Majesty*

LONDON

HIS MAJESTY'S STATIONERY OFFICE

TWOPENCE NET

Cmd. 7687

AGREEMENT BETWEEN THE GOVERNMENTS OF THE UNITED KINGDOM, BELGIUM, DENMARK, FRANCE, IRELAND, ITALY, LUXEMBOURG, THE NETHERLANDS, NORWAY AND SWEDEN FOR THE ESTABLISHMENT OF A PREPARATORY COMMISSION OF THE COUNCIL OF EUROPE

London, 5th May, 1949

The Governments of the Kingdom of Belgium, the Kingdom of Denmark, the French Republic, the Irish Republic, the Italian Republic, the Grand Duchy of Luxembourg, the Kingdom of the Netherlands, the Kingdom of Norway, the Kingdom of Sweden and the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland;

Having signed this day the Statute of the Council of Europe;

Desiring to set up a Preparatory Commission in order to enable the Council of Europe to operate as soon as its Statute comes into force;

Have agreed as follows:—

1. There is hereby established a Preparatory Commission of the Council of Europe.

2. Each signatory Government shall appoint to represent it on the Commission a delegate, who may be accompanied by substitutes and advisers. The Commission shall elect its officers, settle its procedure and nominate an Executive Secretary, who shall be the head of the Secretariat of the Commission.

3. The duties of the Commission are to—

(a) draft provisional rules of procedure for the Committee of Ministers and for the Consultative Assembly;

(b) prepare a draft agenda for the first meeting of each of the two organs mentioned above;

(c) make proposals for the first Budget;

(d) draft financial and administrative regulations;

(e) make arrangements, and prepare the necessary agreements, for the accommodation at the seat required by the Council of Europe;

(f) make a preliminary report on the staff requirements of the Secretariat of the Council;

(g) summon the first meeting of the Committee and the inaugural session of the Assembly after the entry into force of the Statute;

(h) nominate the provisional President for the inaugural session of the Assembly to act until the Assembly has elected its own President; it being understood that the provisional President cannot in any case be a member of the Assembly during its first session;

(i) make arrangements for the drafting of the Agreements, provided for in Article 40 (b) of the Statute;

(j) submit proposals for the proportionate share of each of the Members in the expenses of the Council in order to enable effect to be given to Article 38 (b) of the Statute.

4. The Commission shall have its seat in Paris. The Commission shall enjoy the privileges and immunities generally accorded to intergovernmental organisations established in France. Its first meeting shall be held immediately after the signature of the Statute at the place of signature.

(1) "Miscellaneous No. 7 (1949)," Cmd 7686.

Les Gouvernements du Royaume de Belgique, du Royaume de Danemark, de la République française, de la République irlandaise, de la République italienne, du Grand-Duché de Luxembourg, du Royaume des Pays-Bas, du Royaume de Norvège, du Royaume de Suède et du Royaume Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord;

Ayant adopté ce jour le Statut du Conseil de l'Europe,

Désireux d'instituer une Commission Préparatoire afin de permettre au Conseil de l'Europe de fonctionner dès l'entrée en vigueur de son Statut;

Sont convenus de ce qui suit:

1. Il est créé par les présentes une Commission Préparatoire du Conseil de l'Europe.

2. Chaque Gouvernement signataire désignera, pour le représenter au sein de la Commission, un délégué, qui pourra être accompagné de suppléants et de conseillers. La Commission élira son Bureau, réglera son mode de fonctionnement et nommera un Secrétaire Exécutif, qui sera le chef du Secrétariat de la Commission.

3. La Commission aura pour fonctions de:

- (a) préparer des règlements intérieurs provisoires pour le Comité des Ministres et pour l'Assemblée Consultative;
- (b) élaborer des projets d'ordre du jour pour la première réunion de chacun des deux organes précités;
- (c) faire des propositions relatives au premier budget;
- (d) rédiger un projet de règlement financier et administratif;
- (e) prendre les mesures nécessaires et élaborer les accords exigés pour l'installation matérielle du Conseil de l'Europe et l'établissement du siège;
- (f) faire rapport préliminaire sur les cadres administratifs du Secrétariat du Conseil;
- (g) convoquer la première réunion du Comité et la session inaugurale de l'Assemblée après l'entrée en vigueur du Statut;
- (h) désigner le Président provisoire de la réunion inaugurale de l'Assemblée jusqu'à élection par celle-ci de son Président, étant entendu que le Président provisoire ne pourra être en aucun cas membre de l'Assemblée durant sa première session;
- (i) prendre des mesures pour la préparation des projets d'accord prévus à l'article 40 (b) du Statut;
- (j) soumettre des propositions en ce qui concerne la part de chacun des membres dans les dépenses du Conseil pour donner effet à l'article 38 (b) du Statut.

4. La Commission aura son siège à Paris. Elle jouira des privilèges et immunités généralement reconnus aux organisations intergouvernementales établies en France. La première réunion se tiendra immédiatement après la signature du Statut au lieu même de cette signature.

5. The Executive Secretary shall prepare the work of, and shall carry out the duties which are entrusted to him by, the Commission, and shall be the servant of the Commission. He shall also, within the limits of his authority, appoint persons to posts in the Secretariat of the Commission, taking into account personal competence and, so far as possible, the desirability of the staff containing due proportions of nationals of the various signatory Governments.

6. In order to provide the necessary finance to meet the first expenses of the Council of Europe, each Member shall, when depositing its Instrument of Ratification of the Statute, pay to the Commission a sum calculated on the basis of a provisional contribution scale drawn up by the Commission, this sum being credited to the Member against the amount due in respect of its contributions to the Council. In the case of the French Government any advances made in accordance with Article 7 below shall be credited against any sum due under this Article.

7. Until the necessary finance is made available under Article 6, the expenses of the Commission shall be defrayed by advances made by the French Government and credited against the amount due from it in respect of its contributions to the Council. The Executive Secretary shall, during the preparatory period, submit to the Commission a statement or successive statements of budgetary estimates, on the basis of which advances shall be requested. The expenses of the Delegations shall be borne by their respective Governments.

8.—(a) The provisional rules of procedure, drafted by the Commission in accordance with Article 3 (a) of the present Agreement, shall be followed by the Committee of Ministers and the Consultative Assembly until they have adopted their own rules of procedure.

(b) The Executive Secretary shall act as the Secretary-General of the Council of Europe until a Secretary-General is nominated in accordance with Article 36 (b) of the Statute.

(c) The Commission shall be dissolved on such date as shall be determined by a resolution of the Committee. Its assets and archives shall be transferred to the Council.

(d) Pending the engagement of the staff of the Secretariat of the Council the Secretary-General may make use temporarily of the services of all or any of the staff of the Commission.

9. This Agreement shall enter into force for all signatories on this day's date.

5. Le Secrétaire Exécutif préparera le travail de la Commission, remplira les tâches qui lui seront assignées par celle-ci et sera sous son autorité. Il procédera également, dans les limites des pouvoirs qui lui seront reconnus, aux nominations dans les postes du Secrétariat de la Commission en tenant compte de la compétence individuelle et, autant que possible, d'une répartition géographique adéquate.

6. En vue de réunir les disponibilités financières exigées par les premières dépenses du Conseil de l'Europe, chaque Membre versera à la Commission, au moment du dépôt de son instrument de ratification du Statut, une somme calculée suivant un barème provisoire de contributions, établi par la Commission, comme devant être imputée sur ses contributions au Conseil. En ce qui concerne le Gouvernement français, les avances prévues à l'article 7 ci-dessous seront à valoir sur les sommes à verser en application du présent article.

7. Jusqu'à ce que les ressources prévues à l'article 6 ci-dessus deviennent disponibles, les dépenses de la Commission seront couvertes au moyen des avances faites par le Gouvernement français et imputées sur ses contributions au Conseil. Le Secrétaire Exécutif soumettra à la Commission, pour la période intérimaire, un état ou des états successifs de prévisions budgétaires, sur la base duquel ou desquels les avances seront demandées. Les frais des délégations seront supportés par leurs Gouvernements respectifs.

8. (a) Les règlements intérieurs provisoires, préparés par la Commission conformément à l'article 3 (a) du présent Arrangement, seront appliqués par le Comité des Ministres et l'Assemblée Consultative, en attendant l'adoption par ces deux organes de leurs règlements intérieurs.

(b) Le Secrétaire Exécutif agira aux lieu et place du Secrétaire Général du Conseil de l'Europe jusqu'à ce que le Secrétaire Général soit nommé par application de l'article 36 (b) du Statut.

(c) La Commission cessera d'exister à la date que fixera une résolution du Comité. Ses biens et ses archives seront transférés au Conseil.

(d) En attendant le recrutement du personnel du Secrétariat du Conseil, le Secrétaire Général pourra utiliser à titre temporaire en totalité ou en partie le personnel de la Commission.

9. Cet Arrangement entrera en vigueur pour tous les signataires à dater de ce jour.

In witness whereof, the undersigned, being duly authorised thereto; have signed the present Agreement.

En foi de quoi, les soussignés, dûment autorisés à cet effet, ont signé le présent Arrangement.

Done at London, this 5th day of May, 1949, in English and French, both texts being equally authentic, in a single copy which shall remain deposited in the archives of the Government of the United Kingdom which shall transmit certified copies to the other signatory Governments.

Fait à Londres, le 5 mai 1949, en français et en anglais, les deux textes faisant également foi, en un seul exemplaire, qui sera déposé dans les archives du Gouvernement du Royaume Uni, lequel en remettra des copies certifiées conformes aux autres Gouvernements signataires.

For the Government of the Kingdom of Belgium :

Pour le Gouvernement du Royaume de Belgique :

P. H. SPAAK.

OBERT DE THIEUSIES.

For the Government of the Kingdom of Denmark :

Pour le Gouvernement du Royaume de Danemark :

GUSTAV RASMUSSEN.

REVENTLOW.

For the Government of the French Republic :

Pour le Gouvernement de la République française :

ROBERT SCHUMAN.

R. MASSIGLI.

For the Government of the Irish Republic :

Pour le Gouvernement de la République irlandaise :

SEAN MACBRIDE.

JOHN W. DULANTY.

For the Government of the Italian Republic :

Pour le Gouvernement de la République italienne :

SFORZA.

GALLARATI SCOTTI.

For the Government of the Grand
Duchy of Luxembourg :

Pour le Gouvernement du Grand-
Duché de Luxembourg :

JOS. BECH.

A. J. CLASEN.

For the Government of the King-
dom of the Netherlands :

Pour le Gouvernement du Royaume
des Pays-Bas :

D. U. STIKKER.

E. MICHIELS VAN VERDUYNEN.

For the Government of the King-
dom of Norway :

Pour le Gouvernement du Royaume
de Norvège :

HALVARD M. LANGE.

P. PREBENSEN.

For the Government of the King-
dom of Sweden :

Pour le Gouvernement du Royaume
de Suède :

ÖSTEN UNDÉN.

GUNNAR HÄGGLÖF.

For the Government of the United
Kingdom of Great Britain and
Northern Ireland :

Pour le Gouvernement du Royaume
Uni de Grande-Bretagne et
d'Irlande du Nord :

ERNEST BEVIN.

CHRISTOPHER MAYHEW.

LONDON

PRINTED AND PUBLISHED BY HIS MAJESTY'S STATIONERY OFFICE

To be purchased directly from H.M. Stationery Office at the following addresses:

York House, Kingsway, London, W.C.2; 13a Castle Street, Edinburgh, 2;

39 King Street, Manchester, 2; 2 Edmund Street, Birmingham, 3;

1 St. Andrew's Crescent, Cardiff; Tower Lane, Bristol, 1;

80 Chichester Street, Belfast

OR THROUGH ANY BOOKSELLER

1949

Price 2*d.* net